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" וַיֵּלֶךְ מֹשֶׁה וַיְדַבֵּר אֶת הַדְּבָרִים הָאֵלֶּה אֶל כָּל יִשְׂרָאֵל".
לשון  אלא  'וילך'  "אין  תנחומא:  במדרש  כתוב 
תוכחה. המדרש בא ללמדנו, שתוכחה אמיתית היא 
מהתוכחה  ומתקדם  הולך  בעצמו  כשהמוכיח  רק 
שמוכיח את הזולת, ועיקר כוונתו היא להוכיח את 
על  היא  תוכחתו  שעיקר  ולא  ולהשתנות,  עצמו 

הזולת.
מעידה  ישראל,  את  להוכיח  רבינו  משה  בבוא  לכן 
כוונתו  עיקר  כלומר,   – "וילך משה"   – עליו  התורה 
ולהשתנות  'ללכת'  בשביל  הייתה  תוכחה  באותה 

בעצמו, וזו דרך התוכחה הרצויה והמתקבלת.

כי נער ישראל

יִשְׂרָאֵל  וַיֹּאמֶר אֵלָיו לְעֵינֵי כָל  "וַיִּקְרָא מֹשֶׁה לִיהוֹשֻׁעַ 
חֲזַק וֶאֱמָץ"

אומר המדרש, "באותה שעה נתגבר כוחו של משה 
והיה מחזק את יהושע לעיני כל ישראל". 

משה  של  הענווה  מידת  פירושו:  משה"  של  "כוחו 
אשר התגברה באותה שעה.

לך,  מוסר  שאני  זה  עם  לו  "אמר  המדרש:  ממשיך 
תקפיד  אל  הם,  תינוקות  עדיין  הם,  גדיים  עדיין 
שאף  עושים,  שהם  מה  כל  על  תכעס  ואל  עליהם 
וכן  שעשו",  מה  על  כל  עליהם  הקפיד  לא  ריבונם 

הוא אומר 'כי נער ישראל ואוהבהו'".
גילה כאן ליהושע דבר מפליא, הסיבה  משה רבינו 
ש'עדיין  היא,  בסבלנות  איתם  ללכת  שצריך 
ה', הם מתנהגים  רחמי  ללא  כלומר,  הם'.  תינוקות 
מציל  ה'  ורק  דעת.  שיקול  ללא  ונערים,  כתינוקות 
אותם מה'תינוקיות' שבהם, לכן צריך ללכת איתם 
בסבלנות, ורק תובעים מהם להתחבר אל ה' שיציל 

אותם מה'נערות' שבהם. 
ויש להוסיף בביאור הפסוק "כי נער ישראל ואוהבהו", 
לא  היא שהם  ישראל  עם  את  אוהב  שה'  שהסיבה 

מתכחשים לכך שהם 'נער' וזקוקים לתמיכה ועזרה 
וממילא אוחזים  'נערות',  מהקב"ה להינצל מאותה 

במידת ענוה תמיד, וזה מה שה' אוהב בהם.
"וְעַתָּה כִּתְבוּ לָכֶם אֶת הַשִּׁירָה"

פי  על  אף  רבה,  "אמר  בסנהדרין  הגמרא  אומרת 
שהניחו לו אבותיו לאדם ספר תורה, מצוה לכתוב 
משלו, שנאמר 'ועתה כתבו לכם את השירה הזאת'".

רמזו לנו חז"ל שאין לאדם להישאר עם 'מוסר אביו' 
תורה'  'ספר  לכתוב  עליו  אלא  בלבד,  אמו'  ו'תורת 
שה'  המסוימים  במעברים  להבחין  כלומר,  בעצמו, 
מביא לו, ובמהלך חייו הייחודי, את האהבה של ה' 
ממנו  רוצה  שה'  המסויימות  ההדגשות  את  אליו, 

דווקא.
מלא  תורה'  'ספר  לכתוב  יזכה  חיים,  בעבודת  כך, 
בחייו  אותו  וקירב  אותו  הנהיג  ה'  איך  חידושים, 
ובמאורעותיו, ויוכל להעביר הלאה לילדיו ולחניכיו 

מסרים שה' לימד אותו, מה שלא קיבל מהוריו.

קבלו את התוכחה בשמחה

"וַיְדַבֵּר מֹשֶׁה בְּאָזְנֵי כָּל קְהַל יִשְׂרָאֵל אֶת דִּבְרֵי הַשִּׁירָה 
הַזֹּאת עַד תֻּמָּם." 

תוכחה  דברי  שקיבלו  "לפי  הגדול  במדרש  כתוב 
כל  באזני  משה  'וידבר  שנאמר  בשמחה,  עליהם 
'באזני'? מלמד שהיו מתכוונים  מהו  ישראל'.  קהל 
לשמוע, לפיכך זכו בסוף לברכה: 'וזאת הברכה אשר 

ברך משה'".
צריך להבין, אם מדובר כאן על דברי התוכחה, מדוע 

כתוב "את דברי השירה"?
וניתן לומר, שזה מה שבא המדרש להסביר שאמנם 
בתוכחה  שמחו  ישראל  עם  אבל  תוכחה,  זו  הייתה 
קבלת  ומכח  'שירה'.  כמו  עליהם  חביבה  והייתה 

התוכחה בשמחה, זכו אחר כך לברכה.
שבת שלום וגמר חתימה טובה

תוכיח את עצמך

כיצד להיות עשיר

גיליון שבועי לקירוב לבבות ואהבת הבורא

שלום לכבוד הרב שליט”א,
שאלה:

בתפיסה  בתודעה,  “עשיר  המושג  משמעות  מה 
ובהרגשה”?

תשובה:
קורא יקר,

שאלת שאלה חשובה. חז"ל אומרים "איזהו העשיר 
השמח בחלקו", עשיר הוא אדם שמרגיש שיש לו 
הכל,  כפי שאמר יעקב אבינו: "עשיו אומר יש לי 
רב ויעקב אומר יש לי כל", "רב" משמעו שיש לי 

הרבה, אבל חסר לי. "יש לי כל" משמעו שיש לי 
הכל ולא חסר לי מאום. העשיר הינו אדם שמרגיש 
שלם, "תמים תהיה עם ה' אלוקיך" ותמים זה שלם. 
ללמדנו כיצד לחיות באמונה וכל מה שיש לנו זה 
מאת השם ומה שאין לנו זה גם מאת ה' וה' נותן לנו 

בדיוק את כל מה שאנו צריכים. 
ה'  אתה  "ברוך  השחר  בברכות  אומרים  אנחנו 
לי  נתת   - לי כל צרכי"  אלקינו מלך העולם שעה 
בתודעה.  עשיר  נקרא  וזה  צריך  מה שאני  כל  את 
מונהג  זה  לו  שיש  מה  שכל  היא  שלו  התפיסה 

ומושגח בהשגחה פרטית עד דקי דקויות מאת ה' 
וטוב לו עם מה  רוגע ושלווה  וההרגשה שלו היא 
שיש לו, כי ה' נותן לו בדיוק את מה שהוא צריך 

ואם הוא לא נתן לו, סימן שהוא לא צריך. 
במחשבות  העשיר  למקום  להגיע  אפשר  אי 
ודיבורים, אלא רק על ידי שאני קודם  מזהה כמה 
תלונות  של  מציאות  ואני  בחלקי  שמח  לא  אני 
שלי  האמיתי  האני  שזה  מזה  לומד  ואני  ומענות 
השמח  עשיר  להיות  לי  מזכה  ה'  מכך  וכתוצאה 
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הגיליון הוקדש 
לעילוי נשמת אימי היקרה

שמחה בת רחל בת שבע ז"ל

לע"נ אריאל בן מלכה ז"ל



שני  לוקח  היה  הגדול  הכהן  הכיפורים  ביום 
שעירים שווים בקומה ושווים במראה, ומפיל 
גורלות. הגורל של שעיר אחד היה עולה לה' 
לשעיר  המקדש.  בבית  מקריבים  היו  ואותו 
השני קראו "השעיר לעזאזל" כאשר התוודו 
"השעיר  ישראל. את  עם  עוונות  כל  על  עליו 
לעזאזל" לקחו למדבר ושם העלו אותו לצוק, 
זרקו אותו משם והוא התגלגל ונעשה איברים 

איברים. 
במסכת  במשנה  כתוב  הגורלות?  נעשו  כיצד 
יומא, "טָרַף בַּקַּלְפִּי, וְהֶעֱלָה שְׁנֵי גּוֹרָלוֹת, אֶחָד 
וְאֶחָד כָּתוּב עָלָיו:לַעֲזָאזֵל". כָּתוּב עָלָיו: לַשֵּׁם, 

כתוב  אחד  על  עץ.  חתיכות  שתי  היו  בקלפי 
פירוש  מה  "לעזאזל".  כתוב  אחד  ועל  "לה'" 
"טרף"? בפשטות הכוונה, מערבב ואז מרים. 
פתאום  ולקח  "חטף  מסביר  הברטנורא 
בחטיפה בקלפי". השאלה שלנו היא, הרי יש 
שם שני גורלות, על הראשון כתוב "לה'" ועל 
היד  את  תשלח  אז   - "לעזאזל"  כתוב  השני 

שלך בעדינות ותיקח, למה צריך לחטוף? 
אל תהיו עצובים, היום יש לנו רק שאלה אחת 

אבל בואו ותקראו את התשובה... 
היסודות  אחד  את  כאן  שכתוב  חושב  אני 
החשובים ביותר לחיים. העבירות שלנו באות 
מפזיזות, חוסר מתינות וישוב הדעת. בן אדם 

עושה עבירות כי הוא לא מתון, הוא פזיז. 
זיע"א  מזוועהיל  האדמו"ר  את  כששאלו 
קודם  צריך  שהוא  ענה  תמיד  הוא  שאלה, 
זה".  על  לחשוב  צריך  "אני  הדעת:  ישוב  כל 
עבור  שידוך  לגבי  איתו  התייעצו  אם  למשל, 
צריך  "אני  היה משיב  הוא  אלמונית,  פלונית 
טובל  למקווה,  הולך  היה  הוא  הדעת".  ישוב 
במקווה, מוציא את הראש ואומר: "כן, הבחור 
מתאים לבת שלך". כשהוא כבר יצא מהמקווה, 
שאלה,  יש  לו  שגם  יהודי  עוד  אותו  פגש 
מכולת  חנות  לפתוח  לי  הציעו  הרב,  "כבוד 
האדמו"ר  לא?"  או  לפתוח  מסוים.  במקום 
השיב "לא יכול לענות עכשיו, אני צריך ישוב 
הדעת". הוא שוב הלך למקווה, טבל, הוציא 
את הראש וענה לבחור תשובה "לא כדאי לך 
לי". שאמרת  בשכונה  מכולת  חנות   לפתוח 

ישוב  חוסר  הוא  שלנו  הבעיה  שורש 
כאן  במקום,  החלטות  מחליטים  הדעת. 
כך  ואחר  פזיזות  תשובות  עונים  ועכשיו. 
שגויה. החלטה  על  שנה  שמונים   בוכים 

"שמעתי  לו  תענה  אליך,  בא  הרע  כשיצר 
אותך, הבנתי אותך, באמת שיש לך משהו טוב 
להציע לי אבל תן לי לחשוב, תבוא אליי עוד 
חצי שעה ונדבר, עכשיו אני צריך ישוב הדעת, 

אני צריך לחשוב על זה".
הכהן הגדול ביום כיפור "טרף בקלפי והעלה 
ולקח  "חטף  הברטנורא  מבאר  גורלות", 
הכהן  המשמעות?  מה  בחטיפה".  פתאום 
הגדול אמר "ריבונו של עולם, אתה יודע מה 
הסיבה שאנחנו צריכים להקריב את השעירים 
ישוב  ללא  בפזיזות,  בחטף,  נהגנו  כי  הללו? 
השעירים".  את  לנו  שמביא  מה  וזה  הדעת, 
אם היה לנו מעט ישוב הדעת וטיפת מחשבה 
לאישה  או  לילדים  מיד  מגיבים  היינו  לא   -
או  זה"  על  לחשוב  לי  "תנו  אומרים  אלא 
המון  חוסכים  היינו  וכך  להתבונן",  לי  "תני 
מיד! אל תענה תשובות   בעיות בחיים שלנו. 

על  בסידור  קוראים  כשאנחנו  כיפור,  ביום 
עבודתו של הכהן הגדול נתפלל "אבא, תזכה 
אותי להכיר שזו המציאות שלי, אני פזיז, אני 

חסר ישוב הדעת". 
יעקב אבינו בירך את ראובן " רְאוּבֵן בְּכֹרִי אַתָּה 

אמר  עָז".  וְיֶתֶר  שְׂאֵת  יֶתֶר  אוֹנִי  וְרֵאשִׁית  כֹּחִי 
היית  אתה  שלי,  הבכור  "אתה  לראובן  יעקב 
והמלכות,  אמור לקבל את הבכורה, הכהונה 
הפזיזות  בגלל   - תותר'  אל  כמים  'פחז  אבל 

שלך הפסדת את שלושתם". 

יש פזיזות בין בעל לאישה: הבעל, בהחלטה 
החיים  את  ומפסיד  הבית  את  עוזב  רגע  של 
שלו. יש פזיזות בין הורה לילד, האבא כועס 
על בתו ואומר לה "קחי את הדברים שלך וצאי 
מהבית", וכך הוא מפסיד אותה. הפזיזות הזאת 
מקשה לנו את החיים. הלוואי שנזכה לצאת 
מיום הכיפורים בתפילה לבורא עולם "אבא, 
תזכה אותי להכיר שאני פזיז, שזו המציאות 
שלך".  הדעת  ישוב  את  לי  ותן  בלעדיך   שלי 
ביום  שעירים  שני  לנו  יש  נוספת,  נקודה 
כיפור: האחד מקריבים קודש לה' בתוך בית 

לוקחים  לעזאזל.  שולחים  והשני  המקדש 
אותו לצוק, דוחפים אותו והוא מתגלגל ולא 
מגיע למטה עד שנעשה איברים איברים. אותו 
עוונותיהם  יימחו  "כך  אומר  לעזאזל  שעיר 
הדחיפה  את  מסריטים  היו  אם  ישראל".  של 
אני  שלו,  וההתגלגלות  מהצוק  השעיר  של 
הייתה  חיים"  בעלי  "צער  שעמותת  בטוח 
כזה?  דבר  לעשות  אפשר  "איך  מתקוממת: 
לדחוף  האנושיות?  איפה  הרחמנות?  איפה 
איברים  עד שיקרע  לו להתגלגל  ולתת  אותו 

איברים זה ממש אכזרי". 
מה עשה השעיר הזה שאנחנו מתייחסים אליו 
בצורה כל כך אכזרית? כתוב בגמרא שהשעיר 
ועזאל.  עזא  של  הקטרוג  כנגד  בא  לעזאזל 
את  לברוא  רצה  שכשהקב"ה  חז"ל  אומרים 
המלאכים  עם  התייעץ  הוא  הראשון  האדם 
אמרו  ועזאל  עזא  לא.  או  אותו  לברוא  האם 
תפקדנו",  כי  אדם  ובן  תזכרנו  כי  אנוש  "מה 
כלומר "אתה לא צריך אותו, הוא חסר תועלת, 

הוא לא שווה כלום". 
ששני  זיע"א,  מאיזביצא  יעקב'  ה'בית  אומר 
המלאכים הללו - עזא ועזאל - נמצאים בתוך 
הלב של האדם, ומי שזוכה שומע אותם. הם 
אומרים לו "אתה חסר ערך, אף אחד לא שומע 
את התפילות שלך, אתה בכלל לא חשוב אצל 

ה'..." 
ומוסיף שזה מביא את  יעקב'  ה'בית  ממשיך 
האדם ליפול בחטא, כי הבן אדם אוחז שגם 
ככה הוא כלום, גם ככה הוא לא שווה, וכל מה 
שנעשה על ידו ממילא חסר ערך, אז הוא נופל 

לחטאים ולכל מיני מקומות שפלים. 
"השעיר  חזקה!  נקודה  זו  ורעיי,  אחיי 
לעזאזל" - אומרת הגמרא ביומא - בא לכפר 
מתוודה  הכהן  ועזאל.  עזא  של  הקטרוג  על 
המחשבות  בגלל  זה  שלנו  "העוונות  עליו: 
שמסתובבות בתוכנו: 'אין לי ערך, אני כלום, 
העבירות  כל  שורש  וזה  תועלת'",  חסר  אני 

כולם. 
ומה האמת? יהודי צריך לדעת את הערך שלו. 
יהודי! אתה בן של מלך. אתה הבן של  אתה 
סיני  בהר  עמדו  רגליך  ויעקב.  יצחק  אברהם, 
על  אמר  הקב"ה  העמים!  מכל  נבחרת  ואתה 
אמר  לא  הוא  ישראל",  בכורי  "בני  יהודי  כל 
יחיד,  בלשון  בני  אלא  ישראל",  בכוריי  "בניי 

כל יהודי הוא בן בכור של ה'. 
התפקיד שלך הוא לקחת את המחשבות של 
עזא ועזאל ולגלגל אותן ממך עד שיתרסקו. 
אתה  הללו.  המחשבות  על  לרחם  לך  אסור 
אמור לצאת מיום כיפור עם תחושה של "אני 
עולם  בורא  ה',  בעיני  שווה  אני  ערך.  בעל 
 אוהב אותי, הוא חושב עליי ואני חשוב אצלו". 

עונג שבת עם הרב שליט"א

עבודת הנפש ביום הכיפורים



כיפור  ביום  שעושים  העבודות  אחרי 
רק   - הקודש  ושעיר  הפר  הקרבת  שהן 
לעזאזל"  "השעיר  את  שולחים  אז 
מהצוק. שואל  אותו  וזורקים  למדבר 
ה'בית יעקב' מאיזביצא זיע"א "למה לא 
שהוא  אחרי  מיד  מהצוק  אותו  זורקים 
אחר  מיד  כך  על  ועונה  בגורל?"  עלה 
כך "לא קל להיפטר מ'השעיר לעזאזל', 
אתה  כיפור".  יום  כל  אותך  מלווה  הוא 
עם  כשכולם  נדרי"  ב"כל  אותו  תפגוש 
הטליתות ואתה תחשוב לעצמך "תראה 
ממך...",  חוץ  רציניים,  פה  כולם  איך 
מחשבה  לך  תעבור  בשחרית  כך  אחר 
שוות...",  לא  שלך  "התפילות  בראש 
יעזוב  לא  זה  הנעילה  בתפילת  וגם 
אותך ותחשוב "אתה אחד הברואים הכי 

נחותים בעיני ה'". 
לעזאזל"  מ"השעיר  להיפטר  יכול  אתה 
וריבוי עבודה,  ידי ריבוי תפילות  רק על 
תציל  "אבא,  להתפלל  רק  לנו  נשאר 

אותו מעזא ועזאל הנמצאים בתוכי". 
לי  אומר  שהקב"ה  יום  זה  כיפור  יום 
חשוב  אתה  באמת,  אותך  אוהב  "אני 
עולם  ובורא  כתמים  מלא  אתה  אצלי". 
אמר  ה'".  ישראל  "מקווה  אותך,  מנקה 
מי  לפני  ישראל  "אשריכם  עקיבא:  רבי 
אתם מטהרים ומי מטהר אתכם אביכם 
לא שולח מלאכים  שבשמיים". הקב"ה 
לנקות אותנו ביום כיפור, ממש לא, אלא 

הקב"ה בעצמו מנקה אותנו. 
המקווה  הוא  ה'   - ה'"  ישראל  "מקווה 
שלנו ביום כיפור. ה' מראה לך שאכפת 

לו ממך, אתה חשוב לו. 
ביום  צמים  למה  מבינים  אתם  עכשיו 
להיכנע,  כדי  צמים  בפשטות,  כיפור? 
כדי לשבור את הלב. כשאתה צם, אתה 
ומתפלל  נכנע  אתה  אז  חלש  מרגיש 
יְכַפֵּר  הַזֶּה  בַיּוֹם  כִּי   " עליך.  שירחמו 
עֲלֵיכֶם לְטַהֵר אֶתְכֶם מִכֹּל חַטֹּאתֵיכֶם לִפְנֵי 
ולכן  אותנו  ה' מטהר   -  " תִּטְהָרוּ.  יְהוָה 
הכיפורים  ביום  לשמוח  אמורים  אנחנו 
כי לבורא עולם אכפת, הוא אוהב אותנו 

ואנחנו חשובים אצלו. 
הסוכות,  חג  מגיע  כיפור  אחרי  מיד 
סוכת   - שלומך"  סוכת  עלינו  "ופרוש 
שלום עם ארבעת המינים: לולב, אתרוג, 
הדס וערבה כנגד כל חלקי עָם ישראל. 
לו  יש   - שלו  בערך  להכיר  שזכה  מי 
מקום עכשיו לקבל את כולם. כשטוב לך 
חשוב  אתה  כמה  יודע  ואתה  עצמך  עם 
אצל ה' - אז אתה גם מתחיל לאהוב את 

ישראל.  עָם  יתר  כל  את  ולאהוב  הזולת 
אחרים  אנשים  להעריך  יכול  לא  אתה 
או לכבד אותם אם אתה לא מעריך את 
כל תקבל את הערך שלך  קודם  עצמך. 

כיהודי ואז תוכל לחבק את כולם. 
זמן שמחתנו של חג הסוכות זה כתוצאה 
כיפור.  ביום  שקיבלנו  הגדול  מהערך 
במידה ונזכה לצאת מיום כיפור עם שתי 
וההכרה  הדעת  ישוב  האלה:  הנקודות 
בערך שלי כיהודי - נזכה לאהבת ישראל 

ולאהבת הבריות. 
אני רוצה לאחל לכל עָם ישראל שנזכה 
ביום כיפור הבא עלינו לטובה לרגיעות 
את  שניקח  חשוב  והכי  הדעת,  ולישוב 
לעזאזל  אותו  ונזרוק  שבתוכנו  השעיר 
בבחינת  כיפור  מיום  לצאת  נזכה  וכך 
יהי  כן  אמן  העמים",  מכל  בנו  "ובחרת 

רצון.

לכבוד מערכת דרך הבעש"ט. 
לי  שקרה  מיוחד  במעשה  לשתף  רציתי 
אישתי  אני,  נסענו  אחד  יום  ולמשפחתי. 
הנסיעה  במהלך  לעיר.  מחוץ  לטיול  והילדים 
בניידת משטרה העומדת בצד הכביש.  הבחנו 
עם  רכב  לנו  שיש  מכיוון  נבהלתי  מאוד  אני 
חמישה מקומות וברוך ה' יש לנו ארבעה ילדים, 
ופה  המותר.  מעל  אחד  שאנחנו  אומר  הווה 
המקום לציין - חד משמעית - שמה שעשינו 
הוא לא חוקי ולא בטיחותי ואני מודה שטעיתי. 
ואני  עובדים  לא  הניידת  של  שהאורות  ראינו 
אותנו.  ויעצרו  ידלקו  הם  שפתאום  פחדתי 
אמרתי לילדים שלי "תורידו את הראש כדי לא 
למשוך תשומת לב". לצערי, זה לא עזר ובסוף 
בצד.  לעצור  והתבקשנו  הניידת  אורות  נדלקו 
הלב שלי ושל אישתי התחיל לפעום  במהירות, 
לא רק בגלל השוטר שעוצר אותך ואתה עלול 
אלא  ברישיון,  נקודות  וגם  כספי  קנס  לשלם 
בעיקר בגלל שכבר יש לי לא מעט נקודות וזה 
אני  הרישיון.  את  לי  לוקחים  שהפעם  אומר 
לעצמי  להרשות  יכול  לא  ואני  כעצמאי  עובד 
יום אחד בעבודה ללא רכב. דקה לפני  אפילו 
שהשוטר הגיע אמרתי לאישתי ולילדים "בואו 
'דרך  של  בשיעור  כמו ששמענו  עבודה  נעשה 
הבעש"ט', התחלנו להעלות את הפחד אל ה' 
ןאמרנו "אבא, תזכה אותי ללמוד מהפחד שיש 
לי מהשוטר שכך אזכה לפחד ממך", וגם "אבא, 
תזכה אותי להכיר שזה לא השוטר, אלא אתה 
שאתקן".  רוצה  אתה  מה  לי  ותראה  לי  קורא 
אני, אישתי ובני הגדול מתפללים עד שהשוטר 

ניגש אלינו, לקח רישיונות והלך לניידת שלו. 
לציין  המקום  וכאן   - אלינו  חזר  כשהשוטר 
שהשוטר לא היה יהודי ולא נראה כזה נחמד - 
הוא אמר לי "אתה יודע שאם עכשיו אני נותן 
לך נקודות אתה יורד מהכביש ואין לך רישיון 
יותר?" אמרתי לו "אדוני השוטר, אתה צודק, 
אני ממשיך להתפלל  כדי  ותוך  אני טעיתי...", 
אני  "מה  לי  אמר  השוטר  שבשמיים.  לאבא 
אעשה איתך עכשיו? טוב תקשיב, תיסע מהר 
לבית שלך, תוריד ילד אחד ותמשיך לנסוע, ואם 
עוד פעם אחת יתפסו אותך אז כבר לא ירחמו 
עליך". וכך ניצלנו הודות ל'דרך הבעש"ט', דרך 

כל כך מיוחדת במינה.

שמעתי, התחברתי ונושעתי

אם גם אתם מעוניינים לשתף אותנו בישועה 
לנו למייל  "דרך הבעש"ט", אנא כתבו  בזכות 
litibsn@gmail.com
וזכו את הרבים. שבת שלום

השוטר שוויתר

 ליומא דהילולא 
ר’ אשר

זיע”א  פריינד  מרדכי  אריה  בר’  אשר  רבי 
אלול  כ”ה  ביום  העתיקה  בירושלים  נולד 
מחשובי  מרדכי  אריה  ר’  לאביו  תר”ע,  שנת 
חסידי קרלין ולאמו מרת חיה רבקה דבורה 
מקרלין.  הגדול  אהרון  רבי  של  מצאצאיה 
נישא למרת צביה ע”ה בתו של הרב אברהם 

שטרנברג מרבני צפת.
היה נכד הצדיקים רבי אהרון הגדול מקרלין, 
המגיד  אלימלך,  הנועם  מסטולין,  אשר  רבי 
ודור  מזידיטשוב  הירש  צבי  רבי  מקוז’ניץ, 

חמישי ליהודי הקדוש, זכר צדיקים לברכה.
ר’ אשר היה איש אמת ואמונה, תל תלפיות 
וקיבלו  אנשים  מאות  יום  כל  אליו  שפנו 
בדרך  ה’  עבודת  בענייני  הדרכה  ממנו 
עצה  בה’,  ובטחון  דבקות  פשוטה,  אמונה 
מסחר  בית,  שלום  רפואה,  בענייני  ותושיה 
וחסדים  גדולות  ישועות  והמשיך  וכו’, 
של  ליבם  את  קירב  הוא  ולפרט.  לכלל 
ורחוקים  קרובים  שבשמיים  לאבינו  ישראל 
שבא  מי  כל  את  לימד  ישראל,  שבטי  מכל 
בורא  עם  תמידי  בקשר  לחיות  במחיצתו 
העולם שאין עוד מלבדו ובדרך זו הוציא יקר 
מזולל והציל נפשות רבות מבאר שחת. היה 
במשך  לה  ומחוצה  בירושלים  החסד  עמוד 
ועניו  פשטן  מופת,  איש  היה  שנים,  עשרות 
אמיתי, את כל מעשיו הטובים וחכמתו ייחס 
רק לבורא עולם שזיכהו בכל, עשה פעולות 

רבות לקירוב הגאולה השלימה.

נשמתו עלתה לגנזי מרומים ביום י”א תשרי 
בגיל  תשס”ד,  שנת  הכיפורים  יום  מוצאי 
תשעים ושלוש, מנוחתו כבוד בהר המנוחות 

בירושלים עיה”ק תובב”א.
)לקוח מהספר “אשרי האיש”(

מדור
חדש



   

   

בשבילי נברא העולם

תהלים

הקוד הסודי לבורא עולם

האווז 

אשת חיל

האווז הוא הנרדף בעופות, ודרך הליכתו היא בענווה שמרכין ראשו 
ולכן  אוכל,  למצוא  למעלה  צפות  עיניו  זאת  בכל  הילוכו,  בדרך 
יהיה  לא  ענוותו של אדם,  צב,ב[ שגם מחמת  ]בב"ק  אמרו חז"ל 
בוש מלשאול דבר הצריך לו בין לתורה בין לפרנסתו לתבוע חובו.

היא  והיסורים  הכאבים  שמטרת  אותנו  מלמד  האווז 

הוא  האווז  ולכן  לענווה,  האדם  את  להביא 
הנרדף בעופות, זאת אומרת שחייו בסכנה 
להגיע  ניתן  הסכנה  ומכוח  תמידית 
בענווה  הליכתו  שדרך  וזהו  לענווה, 
וניתן  "הילוכו".  בדרך  ראשו  שמרכין 
כשאדם  שגם  מלמדנו  זה  כי  להוסיף 
בעבודת  והתקדמות  הילוך  של  במצב 
הראש  והרכנת  בענווה  הוא   - ה' 
לפניו יתברך. אולם האווז מלמד אותנו 
שהענווה לא אמורה לסגור לאדם את הפה 
לו  שמגיע  מה  את  לבקש  אלא  שמתבייש,  עד 
מבשר ודם או להתפלל אל ה'. עיני האווז צופיות למעלה 
למצוא אוכל - והעניין הוא כי אם הענווה גורמת לך להיסגר ולא 
לדבר עם בני אדם ולבקש את רצונך - אז זו לא ענווה אלא רגשי 
נחיתות ושנאה עצמית. אולם העניו האמיתי מבין שהוא כמו כולם 
אונים  אותה מציאות חסרת  הם  בני האדם  כל  וכי  כמוהו,  וכולם 
וכל הטוב שנמצא בנו - אינו שלנו  אלא רחמי ה' ולכן אין לי מה 
להתבייש לבקש מזולתי את צרכי וענייני. מי שחי כך זוכה לתענוג 
ואושר  מכיוון שרואה שה' איתו, וזוכה לבחינת עולם הבא וגן עדן, 
ולכן לעתיד לבוא יאכלו הצדיקים בשר אווזים כדי ללמדנו שע"י 

הענווה יזכו להגיע לעולם הבא.

פרק א' פסוק ה'
"על כן לא יקומו רשעים במשפט" - ה' נותן תזכורות לבן אדם, דרך 
כל מיני נקודות של כאבים: פעם כאב בשלום בית ופעם בחינוך 
ופעם בפרנסה, אולם הרשעים שהולכים  הילדים, פעם בבריאות 
אני  לי,   קורא  "ה'  לתובנה  מכך  מגיעים  לא  שלהם  הרגש  אחרי 
"לא יקומו  חייב לעשות שינוי בעצמי", אלא ממשיכים בשלהם.  
במשפט" – הם לא מגיעים ליציבות וקימה מההרגלים שלהם על 

ידי המשפט והמעברים שה' נותן להם.

תשאלו אותי מה המתנה שקיבלתי מ'דרך הבעש"ט'?
מה הציל אותי, מציל אותי ובעזרת השם יציל אותי מכל מה שקורה לי בעולם 

הזה?
אספר לכם משל:

הייתה אישה ענייה שמסתובבת בעולם חסרת כל, אבל אם היא צריכה כסף כדי 
- היא מוציאה מהכיס את כרטיס האשראי  או אם היא רעבה  לעזור למישהו 
שקיבלה מאביה המלך... כרטיס אשראי שיכול בקלות לתת לה עולם ומלואו 

אם היא רק תבקש נכון,
ואפילו יש לה את הקוד הסודי איך לבקש!

והקוד הזה מציל חיים!
ר' אשר זצ"ל ישב על כל כתביו של 'הבעל שם טוב' הקדוש זיע"א ולמד אותם 

היטב ומצא שם את הקוד הזה! בשבילנו!
בכדי שאנחנו - הדור האחרון - דור הערער, נוכל בזמן אמת לעמוד מול הצונאמי 

הזה... לחיות! לשמוח! ולשרוד! 
בכדי להבין את הקוד אשתמש במשפט הבא:

"עמו אנכי בצרה ")תהלים צא( כולנו רוצים שה' יהיה עימנו בצרה!
אבל מה מפריד בין המילה "עמו" ולבין המילה "בצרה"? המילה "אנכי"...

יש שני סוגי "אנכי":
"אנכי" במובן אני! אני מציאות! אני חושב ודואג רק לעצמי! 

מי דאג לגדל את הילדים? אנכי! מי הכין את האוכל הכי טעים? אנכי!
מי פתר את התסבוכת? אנכי!אני, אני ושוב אני... תסתכלו עליי! זאת אני!

אז את אוחזת שאת מציאות? כן
שכל הטוב שעשית לאחרים בא ממך? כן

אז משמיים מודיעים לך שהם שמחים שאת "אנכי" ושתמשיכי להסתדר לבד 
גם בצרה הזאת !

אבל יש עוד "אנכי"
"אנכי ה' אלוקיך"

כך ר' אשר זצ"ל לימד אותנו מתוך תורת 'הבעל שם טוב':
 תכיר את האמת שלך, אתה מצד עצמך מציאות שלילית וחסרת אונים!

ולמה ה' ברא אותך ואת כל הבריאה מציאות שלילית וחסרת אונים?
 כדי שדרך הבריאה הזאת יתפרסם שמו יתברך!

ולא שמך אשת חיל!
אם אני מציאות שלילית וחסרת אונים אז מי גידל את ילדיי? "אנכי ה' אלוקיך".

אם אני מציאות שלילית מי הכין מרק טעים? "אנכי ה' אלוקיך".
מי כותב שורות אלו? "אנכי ה' אלוקיך".

אז עכשיו כשאהיה בצרה ואפנה לה' לעזרה - כשאני מציאות שלילית וחסרת 
אונים - אקבל את "עמו אנכי בצרה". 

הבנתם קוראים יקרים, הבנתם את הקוד הכי יקר שנתן לנו ר' אשר? זאת הכרת 
השפלות שלנו.

ומתוך הכרת השפלות שלנו להכיר כמה ה' גדול! מתוך כך להכיר את ה'!
קוראים יקרים, אם רק נבין זאת בלב
כשהמילה "אני" הופכת למילה "אין"

אז משם תגיע העזרה שלי! “ מאין... יבוא עזרי “! כשאני בתקופה שאני מכירה 
את שפלותי,

בורא עולם מזרים דרכי מצוות ומציל אותי מעבירות כי אני מחוברת לצינור שלו, 
וכשאני בתקופה של "כחי ועוצם ידי", אני חיה גאווה... ואז לצערי מתנתקת מה' 
דרכי  ומזרים  לי את העשייה החיובית  יצר הרע שעוצר  לצינור של  ומתחברת 

שפע של שלילה.
בצינור של יצר הרע אין זרימה חלקה, יש קפיצות מגאווה לייאוש ושוב מגאווה 

לייאוש ושוב... 
אז מה לעשות במצב כזה? תצעקו!!!!!!!!

יצר הרע עוזב אותנו כשאנחנו צועקים את הצעקה הנכונה! )אפילו צעקה בלב(
"אבא!!!!!! תציל אותי בבקשה! אני לא יכולה בלעדיך!

אנכי מציאות שלילית וחסרת אונים!" "אנכי תולעת ולא איש"
זה הקוד! 

צריכה לספר לאבא את  לא  אני   ! כי אבא כאן  נגמר  והייאוש  הגאווה נמסה... 
הצרות שלי. אני צריכה לספר לצרות שלי מי זה אבא שלי - מלך העולם !

צעקתי את ה"אנכי" האמיתי
ועכשיו ההבטחה .....

“ עמו אנכי בצרה אחלצהו ואכבדהו"
"כי קרוב ה' לכל קוראיו לכל אשר יקראהו באמת"

ומה היא האמת?
השפלות שלנו ! "זאת דרך הבעל שם טוב"

שבת שלום וגמר חתימה טובה.


